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O plemenskih bikih. 
Znano je, da v naši deželi živinoreja ni še na oni 

stopinji razvitka, kakor bi si jo želeli, in splošno se 
skuša živinoreja povzdigniti in pospešiti. Največja 
zapreka, ki je dosedaj zavirala napredek v živinoreji, 
je pa neprimerno ravnanje z biki in pa njih malo 
število. 

Ne da se tajiti, da je pri našem kmetu ravnanje 
z bikom še največkrat zelo nedostatno, naravnost re
čeno, popolno napačno. Ravno kmetje so pa oni del 
prebivalcev, ki se največ pečajo s živinorejo ter so 
vsled tega najbolj merodajni za prospeh živinoreje. 

Posebno slab vpliv na živinorejo ima napaka, da 
se pri izbiri bikov za pleme ne glede na rod ali raso 
in pa na stariše bikove, ampak le na nizko ceno. Ali 
je bik velik ali majhen, mlad ali star, lepo ali slabo 
raščen, to je vse eno, k večem se ozira nekoliko na 
bikovo barvo. Dostikrat rabijo se za pleme prav 
mlade (enoletne) še nesposobne živali, in nasledki tega 
so, da bik pred časom oslabi in večina krav niti breja 
ne postane; predno je tak bik v resnici za pleme rab-
ljiv, mora ga posestnik za majhen denar mesarju pro
dati. 

Veliko napak se zgodi pri oskrbovanji in krmi 
bikovi, ker se vedno le na to gleda, da se ceneje iz
haja. Navadno kmetu zadostuje, da bik le živi, kako 
pa da živi, tega še ne praša. Ker bika navadno 
ne vpregamo, ker ne daje mleka ali pa ker tudi na drugi 
način ne koristi, smatra se bik v hlevu kot potrebno 
zlo, brez da bi pomislili, da ravno plemensko de
lovanje bika ima največi delež na prospehu živinoreje, 
katera je sedaj pri nas itak glavni steber kmetijstva. 

Zamore biti pa tako ravnanje z bikom koristno 
za živinorejca? Gotovo ne. Nasledki slabega krmenja 
so čisto naravni ter pridejo kmalu na dan: Slaba te
leta, veliko število neobrejenih krav in prezgodno iz-
rabljenje bika. Velika napaka je skupna paša bika 
s kravami. Na paši je bik dostikrat celi dan razpo
stavljen pripekajočim žarkom ter ima na razpolaganje 
sto in več krav. Pri nas na Kranjskem imamo občine, 
ki imajo enega samega za 300 krav, ko bi jih k večem 
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80 smelo biti. Dostikrat se zgodi, đa se v eni in isti 
občini večina krav v enem in istem času poja ter vsled 
tega mora bik na en dan po več krav vplemeniti. 
Vsled tega ostane veliko krav jalovih in storjena te
leta pa mala. Vem za slučaj, da je izmed 80 krav le 
30 teletilo. 

Da se vse enake napake odpravi, potrebno je toraj, 
da se držanje bikov kakor rudi deloma ravnanje ž njim 
postavno uravna. Dosto ljudi se najde, kateri so proti 
taki postavi, a moje mnenje je to, da bode z živino
rejo še le takrat boljše, kadar se bode za dobre bike 
tako skrbelo kot sedaj n. pr. na Gorenjskem za žebce. 

Pred vsem treba je deseci, da se licenca da le 
onim bikom, ki so popolno sposobni ter da se med 
letom tudi večkrat plemenski biki ogledajo. Premlade, 
kakor prestare bike moramo izključiti in posestnik 
bika mora biti tak, da jamči za dobro in pravilno rav
nanje z bikom. Skupna paša bika s kravami ne sme 
biti dovoljena ter število krav, ki pridejo na enega 
bika, na 80 omejeno. 


